
 

 

1
3

.0
7

.2
0

2
0

 Е
С

Э
Д

О
 Г

О
 (

в
ер

си
я 

7
.2

3
.0

) 
  

 
 

 

2020 жылғы 17 маусымда 

жарияланды 

 

Қазақстан Республикасының 

Премьер-Министрі 

А.Ұ. Маминге 

 

 

ДЕПУТАТТЫҚ САУАЛ 

 

Құрметті Асқар Ұзақбайұлы! 

 

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаевтың 2019 жылғы 

2 қыркүйектегі Жолдауында ұлт денсаулығын нығайту мәселелері ерекше назар 

аударуды қажет ететіндігін атап өтті. Барлық жас топтары арасында бұқаралық 

спортты дамыту маңызды. 

Балаларға арналған спорттық инфрақұрылымның барынша қол 

жетімділігін қамтамасыз ету қажет. 

Бұқаралық дене шынықтыруды дамыту пирамидаға айналуы керек, оның 

үстіне бізде дені сау, белсенді жастар және, сайып келгенде, күшті ұлт пайда 

болатын жаңа чемпиондар пайда болады. 

Бұл бағытқа заңнамалық қолдау, сонымен қатар бұқаралық спортты 

дамытудың кешенді жоспарын қабылдау қажет. 

Бұл мәселе Мәжіліс қабырғасында бірнеше рет сауал түрінде көтерілді. 

Сонымен қатар бұқаралық спортты дамыту мәселесі 2020 жылғы 

24 ақпандағы үкімет сағатының шеңберінде талқылау нысаны болды. Оның 

қорытындысы бойынша Үкіметке, министрліктерге және жергілікті атқарушы 

органдарға дене шынықтыру және спорт саласында мемлекеттік саясатты одан 

әрі дамыту бойынша бірқатар ұсыныстар берілді. 

Біз тек бір ғана спорт түрін мысалға келтірдік, бұл үлкен қаржы 

жұмсалатын футбол, бұқаралық дене шынықтыруды дамытуға ешқандай қаржы 

жоқ. Елімізде 45 футбол клубы жұмыс істейді. Бұл клубтар жергілікті бюджеттен 

қаржыландырылады және квазимемлекеттік сектордың демеушілік салымдары. 
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Мәдениет және спорт министрлігі Спорт және дене шынықтыру істері 

комитетінің (бұдан әрі - Комитет) деректері бойынша 2016 жылда - 3 550 788 

мың. теңге, 2017 жылда - 4 613 603 мың. теңге, 2018 жылы - 8 917 137 мың. 

теңгені құраған, бірақ біздің ақпарат бойынша, «Астана» футболдық клубының 

бір жылдық бюджеті 12 млрд. теңгені құрайды, бұл Комитет ақпараты шындыққа 

сәйкес емес. 

Қаржыландыру көлемінің үлкен болуына қарамастан, қазақстандық 

футболға әлемдік аренада әзірше орын жоқ. Басқа спорттүрлерінің 

қаржыландырылуы әлдеқайда қарапайым болса да, бірақ Олимпиада 

ойындарында, әлемдік чемпионаттарда, Азия ойындарында және басқа да 

маңызды жарыстарда ең жақсы нәтижелерді көрсетіп, бірнеше рет біздің 

еліміздің туы көтерді. 

Қаржыландыру көлеміне айтарлықтай қарамастан футболдық 

клубтарында ойыншыларға жалпы алғанда 13,5 млрд. теңге қарыздары бар. 

Әсіресе үлкен суммалық қарыздар келесі клубтарда байқалады Павлодар 

облысы бойынша - 3,6 млрд., Акмола облысы бойынша - 2,9 млрд., Ақтөбе 

облысы бойынша - 1,08 млрд. теңге, Шымкент қаласы бойынша кредиторлық 

қарыз 4,5 млрд теңгені құрайды. 

Жыл сайын спорт және дене шынықтыру саласындағы уәкілетті 

органымен легионерлерді қысқарту бойынша саясаты жүргізіледі, дегенмен 

олардың сандары қысқартылмайды. Мысалыға, Шымкент қаласында - 11 

легионер, Алматы қаласында - 10, Нұр-Сұлтан қаласында - 9, Ақтөбе, Алматы, 

Атырау, БҚО, Қарағанды, Қостанай, Қызылорда, Павлодар, СҚО 8 

легионерлерден. 

Әлемде коронавирустық пандемиямен байланысты төтенше жағдай 

кезінде барлық спорт түрлеріне бюджеттік шығындарды қайта қараудың уақыты 

келді. Бұқаралық ақпарат құралдарындағы соңғы жарияланымдарға сүйене 

отырып, көптеген Еуропа елдері, сондай-ақ Ресей мамандар мен легионерлерден 

бас тартуды жақтады, қазір бұқаралық дене шынықтыруды дамыту мәселесі 

көтерілуде. 

Осы шешімдердің қабылдануы жас спортшылардың ішкі әлеуетін 

дамытуға мүмкіндік береді. 

Құрметті Асқар Ұзақбайұлы! 

Шұғыл шараларды қабылдау қажет деп санаймыз, өйткені жаһандық 

дағдарыс барлық облыстарға ешқандай ерекшеліксіз әсер етеді. Жоғарыда 

айтылғандарға байланысты және осы мәселенің өзектілігін ескере отырып, 

сізден келесі шараларды қабылдауыңызды сұраймыз: 

1. Шетелдік мамандар мен спортшыларды тарту тәжірибесінен бас тарту; 

2. Барлық спорт түрлеріне жұмсалатын шығындарды аймақтар бойынша 

талдау қажет; 

3. Әр спорт түріне бюджеттің бірыңғай нормаларын орнату. 

Қарау нәтижелері мен қабылданған шаралар туралы заңнамада белгіленген 

мерзімдерде жазбаша түрде хабарлауыңызды сұраймыз. 
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Құрметпен, 

«Nur Otan» партиясы Фракциясының мүшелері                        С. Қаныбеков 

 

Н. Әлтаев 

 

У. Қайназаров  

 

А. Смағұлов 
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Оглашен 17 июня 2020 года 

 

Премьер-Министру 

Республики Казахстан 

Мамину А.У. 

 

 

ДЕПУТАТСКИЙ ЗАПРОС 

 

Уважаемый Аскар Узакпаевич! 

 

В своем Послании Глава государства Касым-Жомарт Токаев 

от 2 сентября 2019 года отметил, что особого внимания требуют вопросы 

укрепления здоровья нации. Важно развивать массовой спорт среди всех 

возрастных групп населения. 

Нужно обеспечить максимальную доступность спортивной 

инфраструктуры для детей. 

Развитие массовой физической культуры должно стать пирамидой на 

вершине которой будут новые чемпионы, у основания которой мы получим 

здоровую, активную молодёжь, и в конечном счете сильную нацию. 

Необходимо законодательное обеспечение этого курса, а также принятие 

комплексного плана по развитию массового спорта. 

Этот вопрос неоднократно поднимался в стенах Мажилиса в виде запроса. 

Также вопросы развития массового спорта стали предметом обсуждения в 

рамках правительственного часа, состоявшегося 24 февраля 2020 года. 

По итогом которого были даны ряд рекомендаций Правительству, 

министерствам и местным исполнительным органам по дальнейшему развитию 

государственной политики в области физической культуры и спорта. 

Мы приводили в пример только один вид спорта, это футбол, на который 

тратятся колоссальные средства, а на развитие массовой физической культуры 

финансирование практически отсутствует. В стране функционирует 

45 футбольных клубов. Финансирование данных клубов производится за счёт 

местного бюджета и спонсорских вложений квазигоссектора.  
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По данным Комитета по делам спорта и физической культуры 

Министерства культуры и спорта (далее - Комитет) в 2016 году он составлял - 

3 550 788 тыс. тенге, в 2017 году - 4 613 603 тыс. тенге, в 2018 году - 8 917 137 

тыс. тенге, однако, по имеющейся у нас информации, только в футбольной 

команде «Астаны» бюджет одного года составляет более 12 млрд. тенге, это 

говорит о том, что данные Комитета не соответствует действительности. 

Несмотря на такие большие объемы финансирования, казахстанскому 

футболу еще нет места на мировой арене. Чего не скажешь про другие виды 

спорта, которые финансируются гораздо скромнее, но показывают наилучшие 

результаты, как на Олимпийских играх, чемпионатах мира, Азиатских играх и 

других значимых соревнованиях, где неоднократно поднимается флаг нашей 

страны. 

Несмотря на значительные объемы финансирования в футбольных клубах 

имеются задолженности перед футболистами в общей сложности 13,5 млрд. 

тенге. 

Особо крупные суммы задолженности наблюдаются в следующих клубах 

по Павлодарской области - 3,6 млрд., по Акмолинской области - 2,9 млрд., по 

Актюбинской области - 1,08 млрд. тенге, по городу Шымкент, у которого 

кредиторская задолженность составляет 4,5 млрд. тенге. 

Ежегодно, уполномоченным органом в области физической культуры и 

спорта, ведется политика по сокращению количества легионеров, тем не менее 

их число не уменьшается. Так, например, в футбольных клубах г. Шымкент - 11 

легионеров, г. Алматы - 10, г. Нур-Султан - 9, Актюбинской, Алматинской, 

Атырауской, ЗКО, Карагандинской, Костанайской, Кызылординской, 

Павлодарской, СКО по 8 легионеров. 

В условиях чрезвычайного положения в мире, связанного с 

коронавирусной пандемией, пора пересмотреть расходы бюджета по всем видам 

спорта. Исходя из последних публикаций в средствах массовой информации, 

многие Европейские страны, а также и Россия высказались за полный отказ от 

специалистов и легионеров, сейчас как никогда стоит вопрос развития массовой 

физической культуры. 

Принятие этих решений даст возможность для развития внутреннего 

потенциала подрастающего поколения спортсменов. 

Уважаемый Аскар Узакпаевич! 

Мы считаем, что назрела необходимость принятия экстренных мер, так как 

мировой кризис коснётся практически всех сфер, без исключений. В связи с 

вышеизложенным и с учетом актуальности данного вопроса, прошу принять 

следующие меры: 

1. Отказаться от практики привлечения иностранных специалистов и 

спортсменов; 

2. Необходимо проанализировать расходы по всем видам спорта в разрезе 

регионов; 

3. Установить единые нормативы по бюджету на каждый вид спорта. 



6 
 

 

О результатах рассмотрения и принятых мерах просим сообщить 

письменно в установленные законодательством сроки. 

 

 

С уважением, 

члены Фракции партии «Nur Otan»                                              С. Каныбеков 

 

Н. Альтаев 

 

В. Кайназаров  

 

А. Смагулов  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 А. Нуров 

 74-61-42 
 


